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صدا، جلوه ای ملموس و درعین حال مرموز از تلاطم های 

ماده، همواره از عناصر تجربی اساسی بشر بوده اند. این 

امواج پویا ک��ه از ضربان های منظم و غیرمنظم انرژی به 

وجود می آیند، حامل نوعی زبان مشترک در میان تمامی 

موج��ودات زنده و حتی محیط های بی جان هس��تند؛ اما 

فراتر از این فیزیک ابتدایی، صدا در ذات خود چیزی بیش 

از موج است. آنچه که در گوش های ما می نشیند، می تواند 

به عنوان کلیدی برای گشودن پنجره های درونی مان عمل 

کند، چه بسا هر صوت حامل لایه های پیچیده ای از معنا 

و حس باشد.

از زمان های گذشته که انسان ها در شکارهایشان از امواج 

صدا استفاده می کردند، تا امروز که پیچیدگی های زندگی 

دیجیتال بیش��تر و بیش��تر می ش��ود، این م��وج همچنان 

حض��وری تأثیرگ��ذار و بنیادی��ن دارد و ب��ا تکنولوژی های 

ام��روز، این امواج صوت��ی از قیود مکان و زمان آزاد ش��ده 

و دیگ��ر نیازی ب��ه حضور خودمان برای انتق��ال و دریافت 

صدا نیست. این تجربه جدید شنیدن باعث شده مملو 

از لایه های حسی و ذهنی باشد که بدون واسطه تصویر یا 

نوشتار می توان به عمق آن رسید.

انسان ها که به دنبال خلق راه های جدید برای لمس این 

موج های معنی دار هستند؛ با استفاده از این تکنولوژی 

جدی��د تلاش می کنن��د ما را با داس��تانی جدی��د، ایده ای 

ن��و یا حقیقتی ناپیدا، پیوند دهد. این تجربه ش��نیداری، 

اگرچه گاهی در قالب موسیقی و آهنگ می آید، اما گاهی 

پادکس��ت بودن آن تجربه عمیق تری از خواندن یا دیدن 

می گذارد. ص��دا، در فرم و قالب ه��ای مختلف، هنوز هم 

به دنبال س��اختن حس��ی اس��ت ک��ه اگر درس��ت و خوب 

استفاده شود، ابزارهای دیگری به همان کیفیت از عهده 

آن بر نمی آیند.

  مرموز
ِ

ملموس

محمدحسین هدایتی

1400 مهندسی مواد

صدا، شریف، حرکت!
صدایماراازدانشگاهصنعتیشریفمیشنوید
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2  خبر و گزارش 

 با دعوت مس��ئول نه��اد رهبری دانش��گاه، حدود 

۱۰۰ نف��ر از اس��اتید ک��ه در ن��گاه اول س��لایق فک��ری و 

سیاسی ش��ان با ه��م تفاوت هایی داش��ت، در طبقهٔ 

دوم مس��جد دور هم جمع ش��دند تا درب��ارهٔ ترویج 

فرهن��گ نم��از و راهکاره��ا، موان��ع و پیش��نهادها، 

 چند س��اعتی را به صحبت بنش��ینند و هم اندیش��ی 

کنند.

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، حسن سالاریه 

را به عن��وان مع��اون وزی��ر و رئیس س��ازمان فضایی 

ای��ران ابقا کرد. او ک��ه عضو هیئت علمی دانش��کدهٔ 

مکانی��ک اس��ت، به ج��ز س��ابقهٔ ریاس��ت س��ازمان 

فضای��ی ای��ران، س��مت هایی همچ��ون قائم مقامی 

برعه��ده  نی��ز  را  نخب��گان  مل��ی  بنی��اد   ریاس��ت 

داشته است.

 )ISC( مؤسسه استنادی علم وفناوری جهان اسلام 

اخیراً گزارشی برروی پژوهش دانشگاه استنفورد که 

با بررس��ی داده های scopus به دس��ت آمده منتشر 

کرده است. این گزارش، آماری از ۲ درصد پژوهشگر 

برتر ایرانی در جهان ارائه کرده که به ۲ بازه یک ساله 

و کل عم��ر پژوهش��ی اف��راد تقس��یم شده اس��ت. در 

این می��ان، نام ۴۵ پژوهش��گر ش��ریفی ک��ه 39 نفر 

آن ها از اس��اتید دانشگاه هستند میان ۲ درصد برتر 

 جهان بر اس��اس عملکرد در س��ال ۲۰۲3، به چش��م 

می خورد.

 معاون��ت فرهنگ��ی ه��م ط��ی تصمیم��ی در ی��ک 

گردهمایی، از حدود ۴۰۰ فعال فرهنگی سال گذشته 

به ع��لاوهٔ جمعی از گروه های دانش��جویی ب��ا عنوان 

»س��تارگان فرهنگ ش��ریف«، قدردانی ک��رد. در این 

مراس��م از ۱3 گروه دانش��جویی و ۲ همیار نمونه هم 

به صورت ویژه تقدیر شد. 

 دانش��جویان دانش��کدهٔ م��واد، امس��ال پنجمین 

دورهٔ مسابقهٔ چالش مواد را برگزار کردند. رویدادی 

ک��ه از هفتهٔ بعد ش��روع می ش��ود و اواخ��ر آذر هم با 

اه��دای جوایز به تیم های برنده، پرونده اش بس��ته 

خواهد شد.

در نتایج المپیاد دانشجویی سال ۴۰3، شریفی ها 

۴ م��دال ط��لا، ۲ م��دال نق��ره و ۶ م��دال برنز کس��ب 

کرده ان��د. و در مجم��وع 3۵ رتب��ه برتر ۱ تا ۱۰ داش��ته 

ک��ه در رش��ته های مختلفی ش��رکت کردن��د و افتخار 

آفرین��ی داش��ته اند. مهندس��ی مکانیک، مهندس��ی 

ش��یمی، مهندس��ی ب��رق و ریاض��ی درخش��ان ترین 

عملک��رد را از نظ��ر رن��گ م��دال داش��ته و از نظ��ر 

 تع��داد رتبه ه��ای برتر ۱ ت��ا ۱۰ هم فیزی��ک بهتر ظاهر 

شده  است.

| از شریف چه خبر؟ |

»نخ تسبیح « ترین
دانش��جوی هر دانش��کده ای که باشید، ممکن اس��ت گمانه زنی ها 

درم��ورد اف��کار، اخ��لاق، س��لایق سیاس��ی و دیدگاه های ش��خصیتی 

متفاوت بین اس��اتید دانشکده تان را شنیده باشید. حتی گاهی این 

اختلاف نظرها و بحث ها موجب ایجاد اختلاف یا دلخوری هایی بین 

اساتید مختلف می شود. اما ظهر روز یکشنبه بعد از نماز، در نشستی 

که نهاد رهبری دانشگاه در مسجد تدارک دیده بود، حدود ۱۰۰ نفر از 

اساتید که مثل دانه های در نخ تسبیح، دور هم جمع شدند تا درباره 

تروی��ج فرهنگ نم��از، راهکارها و موانع پیش روی آن هم اندیش��ی 

کنند؛ کاری که شاید انجامش به این سادگی ها در هیچ جای دیگری 

شدنی نباشد.

»نوستالژی« ترین
قدیمی ترین های ش��ریف که به نوع��ی در روزهایی که تازه س��نگ 

بنای ش��ریف امروزی را بنا می کردند، وارد آن ش��دند و حق آب وگل 

آن را دارند، چهارشنبه ۱۱ مهر، در منطقه درکه دور هم جمع شدند 

و روز خاطره انگیز و به یادماندنی را س��اختند. اگر چه آنها اولین ها 

هس��تند، ولی مدت زیادی نخواهد کشید که به چشم به هم زدنی 

شما هم جزو قدیمی های این دانشگاه می شوید و آن وقت قدر این 

رفاقت ها، با هم بودن ها و کارهای مشترکی که در دانشگاه انجام 

می دادید را خوب می دانید. روزهایی که دیگر حتی جمع ش��دنتان 

دور هم در یک روز و ساعت خاص هم خیلی سخت و دست نیافتنی 

خواهد شد.

| ترین ها |

 

 »دینامیت به زودی بیش از هزاران کنوانسیون بین المللی 

به صلح کمک خواهد کرد.« این جمله از آلفرد نوبل بود؛ 

بنیان گ��ذار جایزه نوبل، مردی که گم��ان می کرد اختراع 

جدیدش در خدمت بش��ریت قرار می گیرد: »وقتی مردم 

بفهمند که هر ارتش��ی در لحظه انفجار، احتمال نابودی 

دارد، ناچار به س��مت صلح می روند.« س��رانجام هم 9۴ 

درصد از ثروت خود را برای اهدای جوایز سالانه به مفاخر 

حوزه های ش��یمی، فیزی��ک پزش��کی، ادبیات و… 

اختصاص داد و بنیاد صلح نوبل را تأسیس 

کرد. بنیاد صلحی که با اهدای جایزه 

به افرادی مثل هنری کس��ینجر، 

یاس��ر عرفات و اوباما سیاسی 

خوان��ده می ش��ود و ش��ائبه 

سیاس��ی بودن بقی��ه جوایز 

نوبل را هم تقویت می کند. 

امس��ال ه��م جای��زه نوب��ل 

فیزی��ک و ش��یمی به پ��اس 

دستاوردهای علمی برجسته 

به دو حوزه نوین هوش مصنوعی 

و طراح��ی پروتئی��ن تعل��ق گرفت و 

سروصدایی هم بر پا کرد.

 تکامل هوش مصنوعی با ش�بکه های عصبی

 آکادمی سلطنتی علوم سوئد، جایزه نوبل فیزیک امسال 

را به طور مش��ترک به پژوهش��گر دانش��گاه پرینستون 

آمری��کا و جف��ری ای. هینت��ون، دانش��مند بریتانیای��ی-

کانادای��ی دانش��گاه تورنتو کان��ادا اعطا ک��رد. هاپفیلد، 

محقق دانش��گاه پرینستون، به خاطر مدلی که در حوزه 

ش��بکه های عصبی مصنوعی توانایی ذخیره و بازس��ازی 

اطلاعات را دارد، به ش��هرت رسید. هینتون نیز به عنوان 

یک��ی از پیش گام��ان یادگی��ری عمی��ق، روش هایی برای 

کش��ف ویژگی های پیچیده داده ها ابداع کرد که امروزه 

به عنوان بنیانی برای توس��عه ش��بکه های عصبی عظیم 

مورداستفاده قرار می گیرد.

 هان��س الگرن، دبیر آکادمی، در مراس��م اه��دای جوایز، 

دستاوردهای این دو دانشمند را ستود: »این جوایز برای 

اکتش��افات بنیادی که امکان یادگیری ماشینی را فراهم 

آورده اند، اعطا می شود.« 

 طراح�ی و پیش بین�ی پروتئین ه�ا ب�ا ه�وش مصنوع�ی

 نوبل ش��یمی به دو حوزه متفاوت اما همس��و اختصاص 

یاف��ت. نیمی از جایزه ب��ه دیوید بیکر، محقق دانش��گاه 

واش��نگتن ک��ه ب��ا اس��تفاده از نرم اف��زار Rosetta موف��ق 

ش��د پروتئین های��ی طراح��ی کند ک��ه کاربردهای 

مختل��ف  حوزه ه��ای  در  گس��ترده ای 

پزش��کی و فن��اوری دارن��د اه��دا 

ش��د. دمی��س هاس��ابیس و 

جان ام. جامپر، از ش��رکت 

ی  ا ب��ر  ، ین��د یپ ما د

ر  ختا س��ا پیش بین��ی 

پروتئین ها با اس��تفاده 

از مدل هوش مصنوعی 

ه  ن��د بر  ،۲ ل��د فو لفا آ

جای��زه  از  دیگ��ر   نیم��ی 

شدند.

 رئیس کمیته نوبل شیمی، هاینر 

لینکه، در س��خنرانی خود به اهمیت 

این دس��تاوردها اش��اره ک��رد: »دانش��مندان 

س��ال ها اس��ت که رؤیای پیش بینی س��ه بعدی س��اختار 

پروتئی��ن را در س��ر می پرورانن��د و رؤیاهای دانش��مندان 

س��اخت پروتئین ه��ای جدی��د ب��رای کش��ف چگونگ��ی 

استفاده از ابزار چندگانه طبیعت برای اهداف خود بود.« 

 به ص��ورت کل��ی می ت��وان گف��ت جوای��ز نوب��ل فیزی��ک 

و ش��یمی امس��ال ترکی��ب عل��وم پای��ه و فناوری ه��ای 

نوی��ن، مانند ه��وش مصنوعی که می تواند به کش��فیات 

 بنیادی��ن در زمینه ه��ای مختلف منجر ش��ود، اختصاص 

داده شد.

| شریف در رسانه ها|| شریف در رسانه ها|

انا لله و انا الیه راجعون!

چن��دی پی��ش جن��اب آق��ای دکت��ر مس��عود 

عس��کری، اس��تاد پیش کس��وت دانش��کده 

مهندسی و علم مواد دانشگاه، دار فانی را وداع 

گفت و به دیار باقی شتافت و خانواده شریف 

را در غ��م فروب��رد. در این میان پیام تس��لیت 

دکتر عارف که اکنون مجدد معاون اول دولت 

شده است، بازتاب خوبی در رسانه ها داشت. 

البت��ه متن نامه جز اش��اره ای کلی به خدمات 

ماندگاری که دکتر عسکری به نهاد علم کردند 

و از خود به یادگار گذاشتند نکته خاص دیگری 

نداشت و از آن متن های فرمالیته و ساده است 

و خیلی حس و جذابیت خاصی ندارد.

 

قصه یک مریض رو به موت

دکتر اورعی از اساتید برق، در مصاحبه اخیرش 

با فرارو، درباره ناترازی برق گفته وضعیت برق 

ایران هم اکنون شبیه مریض رو به موت است. 

مشکلات انرژی ایران به دلایل فرهنگی، دولتی 

بودن بخش ها و نفوذ مافیایی بر سوخت های 

فس��یلی، حل نش��ده باقی مانده ان��د. تغیی��ر 

تفکر حاکم ب��ر بخش انرژی کش��ور، کاهش 

دلبس��تگی به س��وخت های فس��یلی و توجه 

بیش��تر به انرژی های تجدیدپذیر لازم است. 

به ع��لاوه، صداق��ت، صراح��ت و ش��جاعت از 

س��وی مس��ئولین دولت��ی و ارائه ی��ک برنامه 

جامع و بلندمدت برای استفاده از انرژی های 

تجدیدپذیر ضروری اس��ت و البته، برق که به 

پایان برسد احتمالاً قصه گاز آغاز شود.

 

هفتهٔ جهانی فضا

س��وم ت��ا دهم مه��ر، هفت��ه جهانی فض��ا بود. 

انجمن علمی دانش��کده هوافضا، یک سری 

سمینار برگزار کرد که مدعوین مطرحی را هم 

در زمینه هوافضا دعوت کرده بود. یکی از آن ها 

دکتر سالاریه، استاد دانشکده مکانیک بود که 

اخیراً در سمت رئیس سازمان فضایی کشور ابقا 

شد. او در سخنرانی اش در جابر جملاتی گفت 

که توج��ه اش را به پ��رورش نیروی متخصص 

در دانشگاه نش��ان می دهد: »دانشگاه مرکز 

تربیت و پرورش نیروی متخصص است که رکن 

اساسی توسعه صنعت فضایی همین نیروی 

جوان، باانگیزه و متخصص است که برای ورود 

آن ها به صنعت فضایی باید برنامه ای هدفمند 

و منسجم داشته باشیم.« 

 

دو درصد برتر دانشمندان جهان

لف��ظ Nدرص��د برت��ر دانش��مندان جه��ان 

این قدر استفاده ش��ده که معنای قبلی اش را 

ازدست داده، اما اخیراً یک تحقیق در دانشگاه 

اس��تنفورد که بر اس��اس تعداد استنادهایی 

که مقالات اس��اتید داش��ته است انجام شده 

و آمارش قابل اعتناس��ت. این آمار بر اساس 

تع��داد اس��تنادها از ۱9۶۰ ت��ا ۲۰۲3 و در ۲۲ 

موضوع انجام ش��ده اس��ت. در این میان نام 

39 اس��تاد از ش��ریف هم به چشم می آید که 

توجه مهر را هم جلب کرده بود. اس��اتیدی از 

شیمی و فیزیک گرفته تا فناوری های راهبردی 

مثل هوش مصنوع��ی. در گزارش دیگری که 

پژوهش��گران را بر اساس کل عمر پژوهشی 

آنان دسته بندی می کند و به نوعی رقابتی برای 

پژوهشگرانی است که چند پیرهنی بیشتر از 

بقیه پاره کرده اند، ۵3 پژوهش��گر مرتبط با 

شریف در بین این ۲ درصد برتر وجود دارد.

 

 سردر، همان همیشگی

بعد از شهادت سید حسن نصرالله، اتفاقات 

زی��ادی در کش��ورهای مختلف افت��اد، بزرگی 

فاجعه به قدری بود که ش��ریف هم س��کوت 

نکرد و در شریف هم بروزاتی داشت. مراسم 

هیأت الزهرا)س( و تجمع اعتراضی گروه های 

دانش��جویی در سردر دانش��گاه که با حضور 

اس��اتید و رس��انه ها همراه بود چند نمونه از 

آنهاست. خبرگزاری حوزه با پوشش این خبر 

به حضور اساتید مثل دکتر موسوی، جلیلی و 

ابوالحسنی اشاره کرده است.

فواد حسنلو 

1403 ارشد مکانیک

جایزه برای هوش های مصنوعی
 نوبل امسال به هوش های انسانی پشت هوش مصنوعی رسید
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ش��اید در تابس��تان امس��ال، یعن��ی تابس��تان ۴۰3، اس��م 

»اس��پارک« رو ش��نیده باش��ید؛ رویدادی که ۸ و 9 ش��هریور 

برگزار شد. ایدهٔ برگزاری این رویداد از جایی شکل گرفت که 

وقتی با دانشجوهای دانشکدهٔ کامپیوتر صحبت می کردیم، 

متوجه شدیم که ورودی های جدید، اطلاعات کافی درباره 

چالش های شرکت ها ندارند و نمی توانند درست انتخاب 

کنند. به همین دلیل تصمیم گرفتیم بستری فراهم کنیم 

که شرکت ها بتوانند چالش ها و راه حل هایشان را توضیح 

دهن��د و درعین حال، دانش��جوها هم بتوانند رزومه ش��ان 

را برای ما ارس��ال کنند تا به ش��رکت ها ارائ��ه دهیم. هدف 

ای��ن بود که با ش��نیدن چالش های ش��رکت ها، جرقه ای در 

ذهن مخاطب ش��کل بگیرد و باعث شکل گیری ایده های 

جدید ش��ود. ب��رای اجرایی ک��ردن این ای��ده، با چن��د نفر از 

افرادی که تجربهٔ خوبی در زمینه های علمی، حمایت مالی 

و موضوع رسانه داش��تند، صحبت کردم و یک تیم چابک 

پنج نفره با حضور سینا الهی منش، محمد مصیبی، مجید 

طاهرخانی و مهدی آخی تش��کیل دادی��م. از تیرماه، کارها 

را به تدریج ش��روع کردیم و در این مدت با مرکز کارآفرینی 

دانش��گاه ه��م هماهن��گ بودی��م ت��ا بتوانیم اس��پارک را 

به عنوان یک استارتاپ برگزار کنیم. در ابتدا هدفمان این 

بود که با ۱۲ شرکت مطرح تکنولوژی کشور صحبت کنیم و 

هماهنگی های لازم را برای حضورش��ان در اسپارک انجام 

دهی��م تا ارائه ه��ا از کیفیت بالایی برخوردار باش��ند. 

خوش��بختانه موفق ش��دیم حضور شرکت هایی 

مثل کافه بازار، دیوار، ترب، یکتانت، زرین پال، 

اس��مارتک، جابام��ا، تپس��ل، گپیف��ای، 

خودنویس، تبدیل و رمزینکس را نهایی 

کنیم؛ چیزی که حتی از هدف اولیهٔ ما هم 

جلوت��ر بود و نش��ان دهندهٔ اس��تقبال خوبی از 

طرف ش��رکت ها بود. ازآنجایی که اسپارک اولین 

دورهٔ خودش را برگزار می کرد، کار سختی پیش رو داشتیم. 

ع��لاوه بر هماهنگی های لازم برای جذب ش��رکت ها، باید 

اعتم��اد مخاطبان را هم جلب می کردیم. در این راس��تا، با 

س��عید فراتی ک��ه یکی از بچه های دانش��کده بود، صحبت 

کردیم و از او خواستیم در بخش سوشال مدیا و مارکتینگ 

به ما کمک کند.

ح��دود دو هفت��ه قبل برگ��زاری رویداد، تبلیغات را ش��روع 

کردیم و بستر اصلی آن، تلگرام و اینستاگرام بود. علاوه برآن 

یکی از مهم ترین عوامل جذب مخاطب، س��ایت اس��پارک 

بود. ما باید س��ایتی طراح��ی می کردیم که کارب��ر بتواند با 

کمتری��ن مراحل، ثبت ن��ام خ��ودش را انجام ده��د و رابط 

کاربری مناس��بی هم داشته باش��د تا اعتماد کاربر را جلب 

کند. تمام تلاش��مان را کردیم تا ب��ه ددلاین دو هفته 

مانده به برگزاری برس��یم و س��ایت را آماده کنیم. 

در نهای��ت، ح��دود 3۰۰۰ نفر در س��ایت، ثبت نام 

اولیه کردند که از بین آن ها ۱۷۰۰ نفر اقدام 

ب��ه خری��د دوره کردن��د و گواه��ی حض��ور 

دریاف��ت کردند. همچنین حدود ۵۰۰ نفر 

رزومه هایش��ان را ارس��ال کردند که اکثرشان از 

دانش��گاه های مطرح کش��ور بود و ما این رزومه ها را 

برای ش��رکت ها ارس��ال کردیم تا برای جذب نیرو بررسی 

شوند. دورهٔ اول اس��پارک به دلیل تعداد زیاد شرکت ها در 

۲ روز برگزار ش��د. هر روز ش��امل ۱۲ ارائه در زمینه های فنی، 

محصول و مسیر استارتاپ بود که از ساعت 9 صبح شروع 

می ش��د و تا ۱۸:۴۵ ادامه داش��ت. بعد از آن هم هر روز یک 

میزگرد از ساعت ۱9 تا ۲۱ با حضور سه شرکت با موضوع های 

»نگهداش��ت تکنولوژی و قدرت ه��وش مصنوعی: چگونه 

شرکت ها می توانند پیشرو بمانند؟« و »مدیریت، آموزش 

و رتبه بن��دی نیروها، ایج��اد خلاقیت و تأثی��ر آن در صنعت 

ایران« برگزار شد که استقبال خوبی از این برنامه ها شد.

در طول برگزاری اسپارک، تصمیم گرفتیم انجمن اسپارک 

را تشکیل بدهیم تا فعالیت ها پس از این رویداد هم ادامه 

داش��ته باش��د. هدف این انجمن این است که هر دو یا سه 

هفت��ه یک ب��ار، دورهمی هایی برگزار کنی��م و از افراد موفق 

در صنع��ت دع��وت کنیم تا تجربه هایش��ان را به اش��تراک 

بگذارن��د و ب��ا مخاطبی��ن گپ و گفت داش��ته باش��ند. این 

دورهمی ها می توانند فرصتی برای شبکه سازی و هم افزایی 

بیش��تر در بین دانش��جویان و فعالان صنعت ایجاد کنند و 

باعث هموارشدن مسیر رشد و توسعهٔ شخصی و حرفه ای 

شرکت کنندگان بشوند. همچنین، اگر کسی با مشکلی در 

این مسیر مواجه شد، می تواند آن را مطرح کند تا دیگران، 

کمک کنند و راهکارهایی ارائه بدهند. در حال حاضر، برای 

دورهٔ بعدی اسپارک و توسعهٔ شاخه های مختلفی که به رویداد 

اضافه خواهیم کرد، در حال برنامه ریزی هس��تیم و به زودی 

اطلاع رسانی های لازم انجام می شود. اگر ایده ای دارید و مایل 

به همکاری هستید، خوش��حال می شویم اطلاع بدهید تا 

بیشتر درباره اش صحبت کنیم.

جرقهٔ صنعت و آکادمی
این جرقه جرقه که میگویند چیست؟

محمدمهدی میرزایی 

1399 کامپیوتر

ترین های فرهنگی
ستارگان فرهنگ شریف از کجا پیدا شدند؟ 

تندیس و تقدیر بهانه است، مزایای اصلی همان چیزهایی 

اس��ت که دانش��جو در فعالیت هایش به دست می آورد و با 

شخصیت و اخلاق دانشجو گره می خورد و رشدش می دهد. 

معاون��ت فرهنگی ب��رای گرامیداش��ت ای��ن فعالیت های 

فرهنگی و توجه به ارزش هایی که برای دانشجو دارد، عصر 

دوشنبه ۱۶ مهر از ۴۰۰ نفر از دانشجویانی که در انجمن علمی 

یا گروه ها و تشکل ها، برگزاری اردوها، مراسم ها و جشن ها 

در سال گذشته فعالیت داشتند، با هدایایی قدردانی کرد. در 

قس��مت دیگر این گردهمایی، از ۱3 گروه و ۲ همیار ورودی 

نمونه به انتخاب دانش��جویان ن��و ورود ۱۴۰۲ هم با اهدای 

تندیس، به صورت ویژه تقدیر شد. 

 »اصل طراوت دانش��جویی در محیط دانشجویی وقتی رخ 

می دهد که دانشجو احساس کند در فرایندهای دانشگاه 

مشارکت می کند و تمام تلاش ما هم تقویت همین مشارکت 

اس��ت.« احتمالاً اگر مقداری با او نشست وبرخاست کرده 

باشید به راحتی می توانید تش��خیص دهید این جملات از 

کیست؟ دکتر مصطفی تقوی، معاون فرهنگی و اجتماعی 

در این گردهمایی با این 

جملات اهمیت فعالیت های فرهنگی را نشان داد.

در ابت��دای این برنامه دو مدیر معاونت، مهندس محرابی 

مدیر امور فرهنگی و دکتر منصوبی مدیر توسعه تعاملات 

دانش��جویی گزارش مختصری پیرامون میزان پیش��رفت 

انتظارات فعالین فرهنگی از معاونت ارائه دادند.

مهندس محرابی در این ارائه گفت: »شما دانشجو هستید 

و در محیط دانش��گاه و کلاس ها مطال��ب را می آموزید، در 

آزمایش��گاه ها آزمایش می کنید و در فض��ای فناوری تولید 

و توس��عه فناوری یاد می گیرید؛ ولی واقعیت این اس��ت که 

شخصیت اصلی دانش��جو در این فضاهایی که نام بردیم، 

ش��کل نمی گیرد. ش��خصیت اجتماعی، سیاس��ی، هنری و 

فکری دانشجو با فعالیت های دانشجویی شکل می گیرد.« 

مهن��دس محرابی درباره تس��هیل فعالیت ه��ای فرهنگی 

گف��ت: »س��امانه یکپارچ��ه »درگاه رویداده��ای فرهنگی 

ش��ریف« نیز پیاده سازی ش��ده که در مرحله آزمودن است 

و تمامی فرایندهای یک رویداد از درخواس��ت مجوز و درج 

تردد مهمانان تا ثبت خودکار گزارش رویدادها در سامانه 

فرنم��ا را پوش��ش خواه��د داد و دیگر نیازی 

نیس��ت دبیران گروه ها در س��امانه فرنما فعالیتی داش��ته 

باشند.« وعده شفافیت و گزارش مالی عملکرد معاونت، 

به اردوی فعالین فرهنگی بین دو ترم موکول شد.

دکتر حمیدرضا منصوبی، مدیر توسعه تعاملات دانشجویی 

دانشگاه شریف، درباره اولویت های فرهنگی که در شورای 

فرهنگی تصویب شده توضیح داد: »اولویت های فعالیت 

معاون��ت فرهنگی، تقوی��ت روحیه امید به آین��ده، ارتقای 

سلامت روان، افزایش نشاط و طراوت فضای دانشجویی، 

اتصال فرهنگ به زندگی و کسب وکار، ترویج مناسبت های 

دینی و مذهبی و تقویت نظم و تعهد کاری است که طرح های 

پیشنهادی ویژه گروه ها اگر در این چارچوب تعریف شود، 

می تواند مورد حمایت بیشتر معاونت قرار بگیرند.« 

اما اتفاق مهمی که در این برنامه از آن رونمایی شد، تحول 

در طرح درفش یا همان داوری رویدادهای فرهنگی شریف 

بود که از دو س��ال گذشته در معاونت فرهنگی کلید خورد. 

در این طرح عملکرد گروه ه��ا ارزیابی و به نوعی گروه های 

فعال ت��ر و برت��ر مش��خص، معرف��ی و تقدیر می ش��وند؛ در 

س��ال های گذش��ته فقط مؤلف��ه و پارامت��ر می��زان و تعداد 

برنامه ثبت شده در 

کانال درفش و میزان پس��ندهای برنامه مورد ارزیابی قرار 

می گرف��ت که ش��اخص کاف��ی ای نب��ود. در ای��ن گردهمایی 

اعلام ش��د که ازاین پس بر اس��اس خوداظهاری گروه ها در 

س��امانه فرنما و بررس��ی ای��ن خوداظهاری ه��ا، در چندین 

حوزه برترین ها مشخص و به گروه های برگزیده تندیس 

»ترین ه��ای فرهنگ��ی« اه��دا خواه��د ش��د و طی س��الیان 

ای��ن تندیس ه��ا گنجینه افتخ��ار گروه ها را ش��کل خواهد 

داد. البت��ه طب��ق سیاس��تی ک��ه معاون��ت در پی��ش گرفت��ه 

اس��ت، ب��رای اینک��ه تع��داد بیش��تری منتخب ش��وند، در 

ش��رایطی که بعض��ی گروه ها در یک عنوان ب��ه هم نزدیک 

بودند، تندی��س به گروهی تخصیص داده خواهد ش��د که 

 در موض��وع دیگ��ری نمی توانس��ت به عن��وان فعال تری��ن 

منتخب شود.

حمیدرضا منصوبی

مدیر توسعه تعاملات دانشجویی

 فعال ترین گروه های 402 
بر اساس بیشترین

میزان اردو در برنامه ها: گروه کوه

ساعت برگزاری برنامه: مجمع مهدویون

برگزاری رویدادهای دینی: هیأت الزهرا)س(

بیشترین تعداد مخاطب: انجمن علمی رستا

برگزاری رویدادهای سیاسی: بسیج دانشجویی

تعامل با کارشناسان: کانون شهید احمدی روشن

پوشش چند رسانه ای از برنامه ها: هیأت الزهرا)س(

میزان افراد فعال مرکزی: خیریه فردای سبز شریف

برگزاری رویدادهای آموزشی: انجمن علمی فلسفه علم

برگزاری رویدادهای مطالعاتی: کانون مطالعات فرهنگی

انتشار نشریات دانشجویی:  انجمن اسلامی دانشجویان

دعوت میهمانان ویژه:  انجمن اسلامی دانشجویان مستقل 

ثبت گزارش رویدادها در فرنما:  انجمن علمی سیاست گذاری

و همچنین بر اساس نظرسنجی از نوورودها:

همیار ورودی نمونه پسران: علیرضا وصالی

همیار ورودی نمونه دختران: سارا معینی
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صدای ما را از شریف می شنوید
در پیچ و خم ساخت یک استودیو صوتی مجهز

یکی از مهم ترین تغییراتی که قطعاً به چشمتان آمده و از عمر آن هم زمان زیادی نمی گذرد، شکل گیری و به مرور، جایگزینی قالب محتوایی صوتی است که اکثرا آن را با »پادکست« یا »پادپخش« می شناسیم؛ ما هم در »روزنامه شریف« ازآنجاکه 

یک رسانه با هر چهار قالب محتوایی مکتوب، مجازی، تصویری و صوتی به حساب می آییم، تصمیم به پایه ریزی و راه اندازی حرفه ای پادکست های شریفی به شکل محتواهای صوتی منسجم، و دعوت از شریفی ها برای این اتفاق گرفتیم؛ اما در 

همان قدم اول متوجه شدیم یک جای کار می لنگد! »نبود بستر فنی و اولیه برای تولید محتوای صوتی دانشجویان.« سراغ چند استودیو موجود در دانشگاه رفتیم تا نگاهی به آن ها بیندازیم؛ اما یا محدود بودند، یا فرایند هماهنگی شان طاقت فرسا 

ــتودیو صوت« برای شریفی ها افتادیم که جای خالی آن در دانشگاه ملموس بود؛  ــاخت و تجهیز یک »اس ــد که حدود 3 ماه پیش، به فکر س ــده بودند. این ش ــت نش بود و یا بدون تعارف چنگی به دل نمی زدند و حداقل برای آنچه در ذهن ما بود، درس

ــیر را از ما گرفت و در ادامه هم با کمک ادارهٔ پشتیبانی و خدمات، وارد مراحل ساخت آن شدیم. حالا هم بی اندازه  ــروع مس ــورت از افراد صاحب نظر و... وقت و انرژی اصلی ش ــب و تأمین بودجه و مش تلاش های مختلف برای پیداکردن مکان مناس

خوشحالیم که این تلاش ها نتیجه داد و امروز اگر به طبقه منفی یک ساختمان ریاست سر بزنید، در کنار دفتر روزنامه با یک درب چرمی روبرو خواهید شد که به جرئت می توانیم بگوییم پشت آن، مجهزترین استودیو صوتی شریف قرار دارد و به 

روی دانشجویان، اساتید، انجمن های علمی، کانون ها، تشکل ها و خلاصه هر آنکه که قصد استفاده مفید از آن را دارد باز است.

چرا استودیوی صوتی؟ 

احتم��الاً ب��ا پادکس��ت برخ��ی از انجمن ه��ای علم��ی 

و گروه ه��ای دانش��جویی آش��نا هس��تید، ایده ه��ا و 

محتواهای��ی ک��ه ه��ر ک��دام ط��رف دار خ��ود را دارد و در 

دانش��کده و دانش��گاه و بعضاً بیرون از دانش��گاه هم 

ش��نیده می ش��وند، اتاق آکوس��تیک؟ محیط مناسب؟ 

میکروفون خوب؟ صدابرداری درست؟ تصویربرداری 

یا س��اخت ویدیوکس��ت؟ هیچ کدام از این موارد، جزو 

امکاناتش��ان نیس��ت و اکث��ر محتواهایی ک��ه تابه حال 

به گوش��تان خورده، با یک تلفن همراه س��اده و یا یک 

میکروف��ون یق��ه ای ضبط ش��ده اند؛ این را ه��م برخی 

پشت گوشش��ان می اندازند که خیلی از دانشجویان یا 

گروه های دانشجویی، ایدهٔ در سرشان را به دلیل نبود 

حداقل های مطلوب، از قسمت آرزوهای دست یافتنی 

به قسمت رؤیاهای دور از دسترس خود منتقل می کنند 

و دیگر فکرشان هم به آن خطور نمی کند.

با استودیو صوت چه کار می توان کرد؟ 

 ام��ا همان های��ی ه��م که در ح��ال حاضر در ای��ن زمین 

باقی مان��ده، ب��ه کار خ��ود ادام��ه داده و یا ایده ش��ان را 

اجرایی می کنن��د، با تولیدات صوتی مح��دودی مواجه 

هس��تند، قالب های محتوایی متنوعی در یک استودیو 

صوتی وجود دارند که شاید من و شما نتوانیم با تلفن 

هم��راه دم دس��تمان ب��ه فکر تولی��د آن ها و یا توس��عه 

ایده هایمان باشیم؛ صرف پادکست که در حال حاضر 

محبوب تری��ن ن��وع محت��وای صوت��ی اس��ت، باوج��ود 

امکان��ات کافی جای ج��ولان دادن فراوانی دارد، در کنار 

آن، ضبط و تولیدات موسیقی، هنر دوبله، نمایش های 

رادیوی��ی و برنامه ه��ای صوت��ی زن��ده فقط قس��متی از 

ابع��ادی اس��ت که یک بس��تر مناس��ب به روی م��ان باز 

می کند، هاردتاک ها و مناظرات و یا محتواهای آموزشی 

ک��ه نیاز به امکانات و پایداری بیش��تری دارند هم جزو 

محتواهای محبوبی هس��تند که می توان به فکر تهیه و 

ساخت آن بوده و نهایت بهره را برد.

جزئیات و امکانات استودیو 

اگر بخواهیم کمی به جزئیات این استودیو و آنچه پشت 

آن در چرم��ی وج��ود دارد بپردازیم، بای��د از ابتدای این 

پروژه و بازس��ازی اتاقش ش��روع کنیم؛ افزایش متراژ، 

زیرس��ازی دیواره��ا، طراح��ی ات��اق فرمان و ق��راردادن 

ملزومات، مراحلی بودند که برای بازسازی و طراحی این 

استودیو طی شدند تا یک فضای 3۰ مترمربعی حرفه ای 

را در اختیارم��ان ق��رار دهن��د، ازآنجایی ک��ه می دانید در 

چنین فضایی کافی اس��ت بش��کن بزنید تا صدای آن را 

چندین مرتبه بشنوید، مرحله بعدی آکوستیک کردن 

ای��ن فضا بود ک��ه بعد از زیرس��ازی دیوارها و نصب لایه 

اول عایق، با نصب موکت اس��تودیویی، نصب پنل های 

آکوس��تیک، »دیفیوزر« ها و »بیس ترپ« ها ادامه پیدا 

کرد ت��ا کوچکترین اکوی��ی به گوش نرس��د و فضا برای 

ان��واع تولی��دات صوت��ی و مخصوص��اً ضب��ط موس��یقی 

مهیا ش��ود؛ بع��د از طراح��ی و تکمیل تهویه مناس��ب و 

تامین اینترنت مجزا و جداس��ازی فض��ای اتاق فرمان، 

به س��راغ تجهیز اس��تودیو و تهی��ه امکانات م��ورد نیاز 

رفتی��م. این اس��تودیو از ی��ک بخش می��ز و یک بخش 

مبلمان تشکیل ش��ده تا متناسب با برنامه موردنظر، 

بتوان از هرکدام استفاده کرد، ازآنجاکه هر کدام از این 

دو فض��ا را برای ضبط هم زمان ۴ نفر تدارک دیدیم، آن 

را با ۴ میکروفون Shure MV۷ تجهیز کردیم و در کنار 

آن ۴ هدس��ت Beyerdynamic DT ۷۰۰ قرار دادیم تا 

در ص��ورت نیاز بت��وان هم زمان صدای محتوا را ش��نید 

و از آن ها اس��تفاده ک��رد، نقطه اتص��ال تجهیزات درون 

-Makie HM استودیو و اتاق فرمان، دستگاه پری آمپ

۸۰۰ اس��ت که وظیف��ه تقویت س��یگنال میکروفون ها، 

بدون افت کیفیت را بر عهده دارد، پس از آن سیگنال ها 

از پری آم��پ ب��ه کارت ص��دای Audient ID۴۴ منتقل 

می ش��وند تا خروجی نهایی را ه��م وارد کامپیوتر کند و 

هم از طریق ۲ اس��پیکر Neumann KH ۸۰ که در اتاق 

فرمان قرار دارند پخش کند.

اما خبر خوب آن است که در کنار این تجهیزات، دوربین 

عک��س و فیلم ب��رداری هم وجود دارد ت��ا امکان ضبط 

»ویدی��و کس��ت« و محتواه��ای تصوی��ری هم زم��ان با 

محت��وای صوتی را ه��م فراهم کند؛ همگ��ی این موارد 

کن��ار هم ق��رار گرفته ان��د تا این فض��ا را تبدی��ل به یک 

استودیو صوتی کاملاً مجهز کند و آمادگی میزبانی انواع 

تولیدات محتوای صوتی اعم از پادکست، ویدئوکست، 

موسیقی، محتواهای آموزشی، هاردتاک ها و مناظرات 

را داشته باشد.

چطور رزرو کنیم؟ 

احتمالاً به خوبی می دانید تعامل دانش��جو با دانشجو 

بس��یار کم چالش ت��ر و روان ت��ر از تعام��لات دانش��جو 

با دانش��گاه و یا دانش��کده اس��ت، یک��ی از مهم ترین 

عوامل��ی ک��ه ما را ب��ه فکر تجهی��ز این اس��تودیو صوتی 

انداخت، سختی هماهنگی و استفاده از استودیوهای 

موجود در دانش��گاه بود ک��ه در حال حاض��ر با تکمیل 

ای��ن اس��تودیو هیچ ک��دام از ای��ن نگرانی ه��ا وج��ود 

نخواهد داش��ت، اگر فکر راه اندازی پادکست یا ویدیو 

کس��ت و یا تولی��د محتوا را در س��ر می پرورانید، یا برای 

محتوای��ی ک��ه در حال حاضر منتش��ر می کنی��د، به فکر 

ارتق��ای کیفیت و اس��تفاده از اس��تودیو هس��تید، فعلاً 

می توانی��د از طری��ق ادمی��ن روزنامه از جزئی��ات رزرو و 

استفاده از استودیو مطلع شوید و به زودی هم از طریق 

 س��ایت روزنامه به صورت خ��ودکار فرایند رزرو را انجام 

بدید.

اسمش چه باشد؟

در نهایت بعدازاین پروسه چندماهه، با همت بچه های 

روزنام��ه و کمک ه��ای وزارت عل��وم و دانش��گاه، ای��ن 

اس��تودیو صوتی آماده بهره برداری و اس��تفاده است تا 

جان و سرعت بیشتری به پادکست ها و تولیدات صوتی 

دانش��گاه و دانشجویان ببخش��د؛ مدتی است در حال 

بررس��ی ایده ها و پیش��نهاداتی برای نام این اس��تودیو 

صوتی هس��تیم و بسیار خوش��حال خواهیم شد تا اگر 

پیش��نهادی دارید و یا اسم زیبایی به نظرتان می رسد، 

حتماً با ما در میان بگذارید تا در کنار گزینه های موجود 

و ایده هایم��ان بررس��ی و نهایتاً اس��م زیبای��ی برای آن 

انتخاب کنیم.

امیدواریم که انگیزه مان در این مسیر و چرخه توسعه 

دانش��گاه توس��ط دانش��جویان قطع نش��ود و باانرژی 

هرچه بیش��تر ادامه پیدا کند، درب استودیو به رویتان 

ب��از و امکانات و فضایش میزب��ان قدم هایتان خواهد 

بود، منتظرتان هستیم.

علی حیدری

 1401 مهندسی صنایع
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 در خیابان قدم می زنید، س��وار مترو و پله برقی می شوید یا 

در تاکس��ی و اتوبوس منتظر رسیدن به مقصد هستید، در 

شلوغی های شهر که صدای بوق ماشین ها و گوش خراش 

موتوره��ای SG اعصابت��ان را ب��ه ه��م زده به دنب��ال چیزی 

هستید که شما را از این روزمرگی ها در بیاورد و چند قدم هم 

روبه جلو حرکت دهد. به خاطر همین است که پادکست ها 

در دو دهه اخیر یکی از پرکاربردترین رسانه های شنیداری 

ش��ده اند؛ س��هولت دسترس��ی، محتوای متن��وع و قابلیت 

استفاده در زمان و مکان های مختلف باعث محبوبیت بالا 

آن ها شده اس��ت. تابه حال فکر کرده اید که همین صداها 

چه تأثیری روی مغز و یادگیری شما می گذارند؟ پدیده هایی 

مانند ASMR )پاسخ خودمختار حسی شنوایی( و صداهای 

س��ابلیمینال این روزها ترند فضای مجازی اند و می توانند 

تأثی��رات جالبی بر سیس��تم عصبی و عملکرد مغز داش��ته 

باش��ند. بااین حال، در کنار مزایای آش��کار، برخی معایب و 

خط��رات نیز در اس��تفاده مداوم از این ابزارهای ش��نیداری 

وجود دارد.

 تابه حال کس��ی به ش��ما گفته بود با ش��نیدن ب��ه بعضی از 

محتواهای ش��نیداری، آدم مهربان تری باش��ید؟ یا بتوانید 

باهوش ت��ر باش��ید و حافظه قوی تری داش��ته باش��ید؟ اگر 

عینک عل��م را روی چش��مانمان قرار دهیم و ب��ا این زاویه 

نگاه ب��ه پادکس��ت ها ورود کنیم، متوجه می ش��ویم آن ها 

بر قش��ر ش��نوایی مغز تأثیر مس��تقیمی دارن��د و می توانند 

باع��ث تحری��ک بخش های��ی از مغز ش��وند ک��ه مرتبط با 

همدل��ی، ش��ناخت اجتماعی و حافظه ان��د. پژوهش های 

نوروس��اینس ه��م نش��ان داده ان��د ک��ه اطلاع��ات 

ش��نیداری، به وی��ژه در قال��ب روایت ه��ای 

جذاب و قابل فه��م، می توانند تأثیر 

مثبتی بر یادگیری داشته باشند. 

به همین دلی��ل برای افرادی 

که سبک یادگیری آن ها بر 

اس��اس پردازش اصوات 

اس��ت و اطلاعات را بهتر 

از طریق شنیدن و گفتگو 

جذب می کنند، یادگیری 

ش��نیداری مؤثرتر است. 

اگر ش��ما هم فک��ر می کنید 

س��بک یادگیری تان شنیداری 

اس��ت، بهتر اس��ت بیش��تر س��راغ 

پادکست ها بروید.

 صداهای پس زمینه و آرامش بخش��ی که در پادکس��ت ها 

و ویدئوهای آموزش��ی وجود دارد را شنیده اید؟ ذهن ما در 

واکنش نس��بت به همین صداها که اثرات آرامش بخش 

دارن��د، تمرک��ز و کارایی یادگیری خ��ود را افزایش می دهد. 

مث��ل صداه��ای طبیع��ت، ب��اران، موج ه��ای دری��ا. یکی از 

عوامل��ی ک��ه یادگی��ری را در پادکس��ت ها افزایش می دهد 

همین صداهاس��ت.  صداهای آرام و کوتاهی که از برخورد 

دو انگشت به هم یا کش��یدن دست روی پوست و وسایل 

دیگر تولید می شود، از سوژه های تولید ASMR است، یک 

پدیده جدید که با صداهای ملایم و تکراری که با ایجاد حس 

آرامش و تحریک نواحی مرتبط با لذت در مغز، 

می توانند باعث ترش��ح هورمون های 

آرامش بخش مانند س��روتونین 

شوند. این تأثیرات به ویژه در 

کاهش استرس و افزایش 

تمرک��ز مؤثر هس��تند. 

پژوهش های��ی مانند 

و   Barratt مقال��ه 

مجل��ه  ر  د  D a v i s

بررس��ی  ب��ه   PeerJ

 ASMR تأثیرات مثبت

ب��ر کاه��ش اضط��راب و 

بهبود آرام��ش پرداخته اند، 

ام��ا همچن��ان نیاز ب��ه تحقیقات 

بیش��تری ب��رای اثبات دقی��ق و کامل این 

ادعاها وجود دارد. همچنین، برخی از منتقدان معتقدند 

که استفاده بیش از حد از این نوع محتوا ممکن است منجر 

به وابس��تگی یا کاهش حساس��یت به دیگ��ر محرک های 

ش��نوایی شود.  صداهای س��ابلیمینال اصواتی هستند که 

به ص��ورت ناخودآگاه و بدون آگاهی مس��تقیم ش��نونده بر 

مغز تأثیر می گذارند. برخی افراد ادعا می کنند که استفاده 

از این صداها می تواند تأثیرات مثبتی بر تقویت یادگیری و 

تغییرات رفتاری داشته باشد. بااین حال، همچنان شواهد 

علمی مح��دودی برای حمای��ت از این ادعاها وج��ود دارد. 

مطالعات تجربی نشان داده اند که در برخی موارد، تأثیرات 

س��ابلیمینال ممکن اس��ت صرفاً به دلیل انتظار ش��نونده 

باشد، تا اثر واقعی این صداها بر مغز.

 اما به س��راغ پادکس��ت ها برویم، علاوه ب��ر مزایایی که در 

تس��هیل یادگیری دارند، معایبی نیز دارن��د. محدودیت در 

یادگیری موضوعات پیچی��ده و تخصصی، مثلاً موضوعاتی 

که نیاز به تجزیه وتحلیل عمیق و محاسبات دارند، ریاضیات 

یا علوم فنی، معمولاً از طریق متون نوشتاری و کتاب ها بهتر 

قابل یادگیری هستند. همچنین، پادکست ها ممکن است 

در برخی موارد به دلیل وابستگی به سرعت گفتار گوینده، 

مانع از تفکر و تعمق کافی شوند و شنوندگان را در وضعیت 

منفعل تری قرار دهند. در مقابل، کتاب ها به یادگیرندگان 

این امکان را می دهند که با سرعت خودشان پیش بروند، 

مطالب را مجدداً مرور کنند و به جزئیات بیشتری بپردازند. 

پس حالا که می توانیم با یک هندزفری و یک گوشی مطالب 

جالب و گوناگونی یاد بگیریم و به حافظه و آرامش خودمان 

در این روزهای ش��لوغ کمک کنیم، چرا دست نگه داریم؟ 

موضوعات مرتبط با علوم اجتماعی، تاریخ، فلسفه و ادبیات 

که نیاز به تحلیل های انتزاعی و همدلی خوراک پادکست ها 

هس��تند. اما برای موضوعات پیچیده ت��ر، کتاب ها و منابع 

نوش��تاری همچن��ان جایگاه وی��ژه ای دارن��د و به ویژه برای 

یادگیرندگان دیداری و حرکتی که به دنبال یادگیری دقیق و 

جزئی هستند، گزینه های دیگری جز پادکست مطرح است.

 پرونده  

معم��ولا وقت��ی در مس��یر جدی��دی پ��ا می گذاری��م، در 

ابتدا هم��هٔ عناصر و اتفاقاتش برایمان جذاب اس��ت. 

همی��ن ت��ا ح��دی انگی��زه ای می ش��ود ک��ه ادام��ه دادن 

مسیر و کش��ف ناشناخته ها هدف نس��بتاً کوتاه مدت 

م��ا ش��ود. از کله س��حر ت��ا لحظه ای ک��ه س��رمان را روی 

طرف خنک بالش بگذاریم، با انواع و اقس��ام اتفاقات 

و موضوع��ات درگی��ر می ش��ویم ک��ه گاهی خوش��ایند و 

گاه��ی ناراحت کننده هس��تند. تنوع دس��ته بندی این 

درگیری های روزمره مانند پُلی است که می توانیم بین 

خوب و بدها جابه جا شویم. در این بازه زمانی که کم کم 

پادکست ها دارند جای خود را میان تفریحات و کارهای 

روزمره مان محکم می کنند، پیداکردن موضوع جذاب 

و خ��اص عامل مؤثری اس��ت ک��ه باعث ش��ده از طرفی 

شنیده ش��دن پادکس��ت های با موضوع جالب بیشتر 

ش��ود و پادکست هایی با موضوعات دم دستی و اشباع 

و زرد به کار خود پایان دهند.

 ح��الا در ای��ن مت��ن ب��ه س��راغ چن��د پادکس��ت فاخ��ر، 

خف��ن، باح��ال ی��ا ه��ر چی��زی ک��ه اس��مش را بگذارید 

ا  ر خ��ود  کس  کس��ت با پلی لیس��ت  ت��ا  ی��م  فته ا  ر

بیشتر کنید.

قدیم ندیما

دس��ته بندی تاریخ همیش��ه علاقه من��دان خاص خود 

را دارد. مهم نیس��ت فیلم باش��د یا کتاب و پادکس��ت، 

محبوبیت موضوعات تاریخی طوری است که به راحتی 

در قفسه دسته بندی ها جا خوش می کنند. »معجون« 

به میزبانی مسعود فهیمی یکی از گزینه های پیشروی 

شماست. این پادکس��ت تاکنون در ۶۰ قسمت حدوداً 

چهل، پنجاه دقیقه ای در قالب پنج فصل منتش��ر شده 

است. جنگ ها و انقلاب ها تا افراد سیاسی و اجتماعی 

تأثیرگ��ذار، موضوعات��ی هس��تند که رویش��ان دس��ت 

گذاشته شده است.

علم پیچیده است، ولی خب!

 علم و دانش از جمله 

ک��ه  اس��ت  م��واردی 

گاهی آن قدر پیچیده 

می شود که ما را دچار 

س��ردرگمی می کند و 

نیاز به فرد متخصص 

یا استادی که این گره 

را ب��از کن��د، احس��اس می ش��ود. ام��ا افرادی که س��عی 

کرده اند تا با مهارت خود و کمی چاش��نی طنز و نشاط، 

موضوع��ات چالش برانگیز را س��اده تر تفهیم کنند. در 

زمس��تان 9۴، پادکس��ت »استرینگ کس��ت« توس��ط 

شاهین جوادی نژاد و رضا حریریان شکل گرفت. یک 

گاهنامه پر از نویز که توسط دو دانشجو تهیه می شد و 

درباره داس��تان هایی از دنیای علم بود. تاکنون حدود 

۱۲۰ اپی��زود از ای��ن پادکس��ت در پلتفرم ها ق��رار گرفته 

است.

کار نکن!

 کار سرمایه جاودانی است، از قدیم تا الان در کتاب های 

فارس��ی و... ب��ه م��ا همی��ن را گفته ان��د. پ��س ب��ا ای��ن 

تفاس��یر اگر بگوییم که »کار نک��ن!« تا باعث موفقیت 

و خوش��بختی و ای��ن ط��ور م��وارد ش��ود، دچ��ار تناقض 

ش��ده ایم. ام��ا امی��ن آرام��ش با همی��ن نام به س��راغ 

کارآفرین��ان و افراد موف��ق در حوزه های مختلف رفته و 

طی گپ و گفتی دوس��تانه، علل موفقیت و اس��تراتژی 

برنده شان را جویا شده. این پادکست اخیراً به باشگاه 

صدتایی ها از نظر تعداد اپیزود پیوسته است.

بردن یا باختن مسئله این است

 اگر به س��راغ هر شخص موفقی در هر حوزه و زمینه ای 

بروی��م، ام��کان ن��دارد بگوی��د ک��ه در مس��یر تعال��ی 

کس��ب وکار یا توس��عه فردی اش دچار شکست نشده 

اس��ت. اخیراً س��یاوش صفاریان پ��ور و به��زاد عمرانی 

هم قس��م ش��ده اند ت��ا رخت کن��ی بس��ازند از جن��س 

شکست و باخت، از جنس دوباره پاشدن و ادامه دادن، 

از جنس کس��ب تجرب��ه؛ »رخت ک��ن بازنده ها« باعث 

ش��ده تا به یک��ی از ترندهای این روزه��ای پلتفرم های 

پادکست فارسی تبدیل شوند. 

ترکیب شیرین لهجه و قلم

ی  کس��ت ها د پا  

داس��تانی ی��ا روایی، 

یی  کس��ت ها د پا

هستند که شما را در 

ی��ک مس��یر هم��راه 

می کنن��د و ب��ه نقطه 

می رس��انند،  پای��ان 

بدون آنکه لازم باشد از جایتان تکان بخورید. احسان 

عبدی پور، یکی از پایه های ثابت برنامه کتاب باز و دیگر 

برنامه های ادبی بود و هس��ت، با لهجه شیرین خود و 

البته قلم فرسایی، ما را با خود همراه می کند. شما این 

فرص��ت را دارید که ب��ا عبدی پور همراه ش��ده تا درون 

زندگی ه��ا و لحظاتی که تا هزار س��ال دیگر هم امکان 

تجربه اش را ندارید، غرق ش��وید. با جس��تجوی کلمه 

»احس��انو« در پادگیرها می توانید این پادکس��ت را به 

کتابخانه خود اضافه کنید.

آنالیزورها روی نیمکت

فوتبال فقط یک ورزش نیس��ت. ب��ه معنی واقعی یک 

زندگی کامل اس��ت ش��امل اش��ک و لبخند، رس��یدن و 

نرس��یدن، ب��ردن و باخت��ن و البته تحلی��ل و پیداکردن 

باگ ه��ا. تهران درودچ��ی و رفقایش که ی��د طولایی در 

تولی��د پادکس��ت فوتبال��ی دارند، ب��ا س��رعت فعالیت 

ب��الا، ای��ن ورزش را از نگاه��ی دیگ��ر بررس��ی می کنند. 

ن��کات  البت��ه  و  اس��کوادها، مربی ه��ا و تاکتیک ه��ا 

مدیریت��ی باش��گاه ها از جمل��ه م��وارد موردبح��ث در 

این پادکس��ت هس��تند. اگر ب��ه فوتب��ال علاقه مندید، 

ج��ای خال��ی »نیمک��ت« را احس��اس خواهی��د ک��رد. 

لازم ب��ه ذک��ر اس��ت ک��ه نیمک��ت ی��ک ویدئوکس��ت 

 اس��ت و بای��د ب��ه س��راغ پلتفرم های��ی مث��ل یوتی��وب 

بروید.

پیشنهاد آخر، نیوفولدر

 گاهی پیش می آید که 

بعض��ی  مقاب��ل  در 

مطالب و موضوعات 

گاردی درون��ی داریم 

که به این راحتی ها باز 

نمی شود. اکثر اوقات 

ی��ا  اتف��اق  نیازمن��د 

حادثه یا حتی تلنگری کوچک است که روی خودآگاه یا 

ناخودآگاه ما اثر بگذارد، اما اکثرا نمی دانیم این اتفاق 

چه زمانی می افتد یا مضمون آن چیست. ممکن است 

ناگهان در محل و شرایطی که فکرش را هم نمی کردیم، 

فریاد یافتم! یافتم! سر بدهیم و گره ذهنی ما حل شود. 

پادکست نیوفولدر شاید به همین هدف اجرا می شود. 

شاید این پادکست در دسته روایی-داستانی قرار گیرد. 

ش��اید هم تاریخ��ی یا اصلاً ش��اید بهتر اس��ت بگوییم 

چیزی است از جنس غافلگیری و شگفتانه. از دستش 

ندهید.

از این صدا تا آن صدا
معرفی چند پادکستی که مناسب حال و هوای شریفی ها است

آیا همیشه »شنیدن کی بود مانند دیدن« درست است؟
 نقش پادکست، ASMR و صداهای سابلیمینال در یادگیری و تأثیر آن بر مغز

مهدی فرهنگی
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مرتبط با ارتباطات
پشت میز با دکتر محمد کرباسی

ــکده برق بودن و دبیری ستاد توسعه فناوری های  ــگاهی، دنبال حل یک سری مسائل مرتبط با رشته و تخصصشان در کشور هم هستند. عضو هیئت علمی دانش ــتند که علاوه بر فعالیت در فضای دانش ــاتیدی هس ــی از اس دکتر کرباس

اتصال پذیری و ارتباطات، باعث شده برای پیدا کردن مسائل به روز و وضعیت فعلی کشور در حوزه های مخابراتی، چند ساعتی را با او به گفتگو بنشینیم و تا از وضعیت دانش بنیان ها و پروژه های جدید این حوزه با خبر شویم.

 از خودت��ان ش��روع کنی��م، درب��اره خودتان 

کمی می گویید.

س��ید محمد کرباس��ی هس��تم، دبیر ستاد توس��عهٔ فناوری های 

اتصال پذی��ری و ارتباط��ات معاون��ت علم��ی، فن��اوری و اقتص��اد 

دانش بنیان ریاست جمهوری؛ سال ۸۲ وارد رشته مهندسی برق 

شریف شدم و مهندسی برق مخابرات خواندم. سال ۸۶ مخابرات 

سیستم را در مقطع ارشد دانشگاه تهران ادامه دادم. سال ۸۸ به 

شریف برگشتم و مقطع دکتری مخابرات سیستم را گذراندم و 

اکنون عضو هیئت علمی دانشکده مهندسی برق شریف هستم.

 مأموریت ستاد توسعه فناوری که دبیری آن 

را بر عهده دارید چیست؟

به طورکلی، معاونت علمی ریاست جمهوری به عنوان بازوی علمی-

فناوری دولت، در سه حوزه اصلی فعالیت می کند؛ حوزه علم، حوزه 

فناوری و حوزه اقتصاد دانشگاهی. برای حوزه توسعه فناوری، یک 

مرکز توس��عه فناوری های راهبردی در معاونت داریم که ۸ ستاد 

توسعهٔ فناوری ذیل آن فعالیت می کنند؛ هوش مصنوعی، کوانتوم، 

ستاد نانو، سلول های بنیادی، زیست فناوری، علوم شناختی، مواد 

و ساخت پیشرفته و اتصال پذیری و ارتباطات این ۸ حوزه هستند. 

حالا در این س��اختار، س��تاد اتصال پذیری و ارتباط��ات، مربوط به 

فناوری هایی است که به مخابرات و ارتباطات نقطه به نقطه، توسعه 

زیرساخت های شبکه، هوشمندسازی و اتصال همه اشیا به هم یا 

همان اینترنت اشیا و همین طور امنیت سایبری مربوط می شود. 

درواقع س��تاد هم��ان معاونت اس��ت؛ منتها در ح��وزه تخصصی 

ارتباط��ات. هر مأموریتی که معاونت علمی دارد، س��تاد هم باید 

همان نقش را در زیست بوم اتصال پذیری و ارتباطات، ایفا کند.

س��تاد اتصال پذیری و ارتباط��ات، ۵ مأموریت اصل��ی دارد: »رصد 

فناوری، فرهنگ سازی و ترویج، حمایت، توسعه فناوری و توسعه 

اقتصاد«. در مأموریت اول که »رصد فناوری« است، باید فناوری ها 

را چه در س��طح بین الملل و چه در سطح ملی شناسایی کنیم و از 

ضرورت ها و نیازمندی های کشور را بشناسیم.

برای »فرهنگ س��ازی و تروی��ج«، ما باید بتوانیم ادبیات و س��واد 

فن��اوری را در س��طح جامع��ه و به خصوص جامعه علمی کش��ور 

توس��عه دهی��م. مفاهیمی مث��ل توس��عه فن��اوری در حوزه های 

مرب��وط به تلکام را هم باید به داخل دانش��گاه ها ترویج دهیم. 

منظ��ور از تروی��ج هم لزوم��اً کارهای تبلیغاتی نیس��ت؛ می تواند 

شامل حمایت های پایان نامه ای، برگزاری رویدادهای انگیزشی 

و بحث های مهارت آفرینی و مهارت افزایی در دانشگاه ها بشود.

در ادامه این قضایا، »حمایت« مهم می شود؛ حمایت از تحقیقات 

و طرح ه��ای پژوهش��ی در دانش��گاه ها، دوره های پس��ادکتری و 

پایان نامه های علم��ی ک��ه در حوزه های مربوط ب��ه فناوری های 

ضروری کشور هستند.

»توسعه فناوری« مأموریت اصلی ستاد است. درواقع نام این ستاد، 

به این جهت توسعه فناوری است که بتواند فناوری ها را رصد کند، 

اکوسیستم را شناسایی کند، سعی در احیای منابع انسانی داخل 

اکوسیستم داشته باشد و بحث های مهارت افزایی آن ها را پیگیری 

کند. پس پروژه هایی را تعریف می کند و حامی آن ها می شود، تا در 

نهایت آن فناوری به کشور اضافه شود.

در گام آخر، برای »توسعه بازار و اقتصاد دانش بنیان«، ما باید بتوانیم 

بازارهای داخل و خارج را به توسعه فناوری هایی که در داخل کشور 

اتفاق می افتند، معطوف کنیم که در همکاری با ستادهای اقتصاد 

دانش بنیان اتفاق می افتد.

 درحال حاض��ر در س��تاد از چ��ه طرح های��ی 

حمایت می کنید؟

پیش پای ش��ما یک ش��رکت دانش بنیان ب��ودم و از آنجا به دفتر 

روزنامه آمدم. این شرکت هم در حوزه بومی سازی ساخت سرور کار 

می کند؛ قطعات مهمی از سرور که امکانش وجود دارد را با مهندسی 

معکوس یا طراحی های صنعتی متناسب با نیاز مشتری تا جای 

ممکن بومی سازی می کند. جلوگیری از خروج ارز از کشور، توسعه 

اقتصاد دانش بنیان و اقتصاد دیجیتال، اشتغال آفرینی برای نخبگان 

کشور و جلوگیری از خروج نخبگان، از فواید این بومی سازی است. 

ما هم پیگیر هستیم که بازار چنین شرکت هایی که تحقیق واقعی 

انجام می دهند را توسعه دهیم. شرکت دیگری هم وجود دارد که 

اخیراً ارتباطات نوری و لیزری را در شریف به طور آزمایشی پیاده سازی 

ک��رده و فعلاً به نرخ یک گیگابیت برثانیه با فاصله دو کیلومتری 

رسیده، طرحشان مورد حمایت ستاد قرار گرفته است. همچنین 

شرکت های خوبی در بحث اینترنت اشیا، تأمین امنیت ارتباطات 

اینترنت اشیا و سایر انواع ارتباطات، بومی سازی تجهیزات شبکهٔ 

سوئیچ ها و مسیریاب یا روترها که در ایجاد شبکه های کامپیوتری 

و فیبر نوری مهم هستند، ورود کرده اند.

 در می��ان صحبت هایت��ان به اینترنت اش��یا 

اش��اره کردید. اگر امکانش هس��ت، در این باره بیش��تر 

توضیح دهید.

در آینده همه اشیا هوشمند خواهند بود، به این معنی است که هر 

شی، اطلاعات موردنیازش را از محیط خودش به دست می آورد. 

ب��رای مدیریت صحی��ح اطلاع��ات در س��طح کلان، آن را در قالب 

شبکه ای که به اینترنت اشیا شناخته می شود، قرار می دهد و موجب 

دسترس��ی پایگاه های اطلاعاتی بزرگ تری به اطلاعات می شود. 

سپس پلتفرم های بهره بردار اطلاعات، سعی می کنند باتوجه به 

حوزه های مختلف کاربرد، به استنباط هایی برسند. شهر هوشمند، 

خانه هوشمند، کارخانه هوشمند، معدن و خودروی هوشمند، 

همه تحت موضوع اینترنت اشیا قرار می گیرند. همچنین برای 

اینکه بتوانند رفتاری هوشمند از خود نشان دهند، نیاز است که 

همهٔ اشیا متصل باشند.

نکته مه��م اما این اس��ت ک��ه چ��ون داده های برخی حس��گرها 

به مرورزمان تغییرات شدید ندارند، شاید یک ارتباط با نرخ کم هم 

پاسخگوی نیازشان باشد. برعکسش هم وجود دارد؛ برای مثال در 

متاورس، شما نیازمند یک ارتباط با ظرفیت بالا هستید؛ چون باید 

تصاویر لحظه ای را پردازش کرده و یک فضایی را به صورت واقعیت 

مجازی یا واقعیت افزوده، در اختیار کاربر قرار دهید. پس دو وجه 

متفاوت وجود دارد که یکی از آن ها حساس است؛ مثلاً در خودروی 

متصل و هوشمند، شما باید حجم زیادی از پردازش محیط خودرو 

را در لحظه انجام دهید و به خودرو فرمان دهید که چه کار کند؛ واضح 

است که تأخیر بسیار مهم می شود؛ درحالی که در سطح دیگر، شما 

حسگرهایی دارید که تأخیر برای آن ها حیاتی نیست و حجم و نرخ 

داده ها هم آن قدرها زیاد نیست.

برای آن نوع حساس به تاخیر، در ارتباطات نسل پنجم سه حوزه 

موازی برای کاربرد و توس��عه ارتباطات تعریف کردند که در نسل 

چهار از این خبرها نبود؛ ارتباطات از جنس اینترنت اشیا که تأخیر 

در آن ها مجاز اس��ت، ارتباطات تلفن هم��راه که کاربر می خواهد 

تجربه پربازدهی را داشته باشد و همین طور ارتباطات فوق حساسی 

همچون جراحی از راه دور که جراح می خواهد ربات جراح را کنترل 

کند. این سه حوزه با ماهیت های متفاوت در ارتباطات نسل پنجم 

تعریف شدند.

 ای��ن هوشمندس��ازی ت��ا چ��ه ان��دازه صرفه 

اقتصادی دارد؟

قطعاً مقرون به صرفه است؛ اما هر صرفه جویی و بهینگی، نیازمند 

س��رمایه اولیه اس��ت. ش��ما اگر بخواهید خانه خود را به س��لول 

خورش��یدی مجهز کنید، س��رمایه اولیه نیاز دارید و ممکن است 

این سرمایه، از چند سال هزینه برق خانه تان بیشتر شود؛ اما در 

درازمدت قطعاً می تواند بسیار به صرفه شود. دلیل اینکه نمی توان 

ب��ا عدد و رقم مش��خصی می��زان صرفه جویی این بهینه س��ازی را 

توضیح داد، وابستگی آن به شرایط است؛ طبیعتاً برای ساختمانی 

که به ش��دت دور از بهینگی ساخته ش��ده است، هوشمندسازی 

صرفه اقتصادی ندارد. برای مثال در بخش روشنایی، در بسیاری 

از س��اختمان های اداری و دولتی، به دلیل عدم مدیریت متمرکز 

و هوش��مند، روش��نایی در س��اعات غی��راداری نی��ز برقرار اس��ت. 

سرمایش و گرمایش هم همینطور، اتفاقاً یکی از اساتید شریف 

در هوشمندسازی دانشکده مهندسی برق، به لحاظ بهینه سازی 

مصرف انرژی نتایج خوبی را داشته است. این بهینه سازی از طریق 

نصب سنسورهای دما و رطوبت داخل اتاق های دانشکده اتفاق 

افتاد و هم اکنون مدیریت دانشگاه، پیگیر این است که این طرح 

را برای سایر ساختمان های دانشگاه هم اجرایی کند.

 آی��ا ای��ن طرح ب��رای س��ایر دانش��گاه ها هم 

قابل پیگیری هست؟

قابل پیگیری هست؛ اما مقداری چالش بهینه سازی انرژی در بحث 

سرمایه گذاری اولیه آن وجود دارد، برای نهادها و دستگاه ها از نظر 

بودجه ای باید توجیه پذیر باشد. امیدوارم به مرور، مخصوصاً با بحث 

ناترازی انرژی که اکنون داغ اس��ت و موردتوجه قرار گرفته اس��ت، 

فرصتی باشد که بتوانیم مفاهیمی همچون ساختمان هوشمند 

و بهینه سازی مصرف انرژی را جا بیندازیم.

 اخیراً چه فعالیت هایی در س��تاد داشته اید 

و دانشجویان چگونه می توانند از برنامه هایتان باخبر 

شوند؟

در تلاشیم تا جای ممکن روابطمان، چه در فضای مجازی و چه از 

طریق بحث های حضوری و بازدیدهایی که برگزار می کنیم، توسعه 

پی��دا کند و خدماتی ک��ه می توانیم ارائه بدهی��م را به گوش همه 

برسانیم. مطمئن می شویم فراخوان هایی که در معاونت هست، 

به دست همه می رسد و نخبگان می توانند از آن ها بهره ببرند.

در ش��ش ماه گذشته، فراخوان نوآفرینمان که از ۱۴ طرح نوآورانه 

حمایت کردیم، باعث شد استارتاپ هایی را راه اندازی کنیم. یکی از 

آن ها در پارک علم و فناوری شریف است؛ در حوزه هوشمندسازی 

کلید و پریزها و تجهیزات برقی منزل کار می کند، از طریق ارتباطات 

وای فای، کاربران می توانند به طور برخط، وضعیت مصرف برقشان 

را ببینند و کنترل کنند.

در دو ماه آینده هم همایش دانشمندان جوان کشورهای بریکس 

را در کشور روسیه داریم. این همایش با همراهی کشورهای برزیل، 

روسیه، هند، چین، آفریقای جنوبی، مصر، اتیوپی، ایران و امارات 

متحدهٔ عربی برگزار می شود. مخاطبان این برنامه دانشمندان 

جوان زیر ۴۰ س��ال هس��تند و در همه کانال ها و ش��بکه هایی که 

داشتیم، فراخوانش را منتشر کردیم. ۷۰ نفر ثبت نام کردند و بعد 

از غربالگری، تعدادی از این افراد به عنوان منتخب معرفی شدند.

 در آخر، توصیهٔ شما به دانشجویان چیست؟

فرصت جوانی و دانشجویی را برای یادگیری و مهارت افزایی استفاده 

کنید؛ فرصت کوتاهی است و تکرار هم نمی شود. از طرفی از نگاه 

من، احساس��م این است که در کشور ما فرصت های زیادی برای 

پیشرفت وجود دارد؛ منتها هیچ پیشرفتی بدون زحمت حاصل 

نمی شود؛ پتانس��یل بازار بزرگی در حوزه اقتصاد دانش بنیان که 

با تلاش نخبگان جوانی همچون دانشجویان شریف، می تواند 

بالفعل شود. می توانم این تضمین را به علاقه مندانی که دوست 

دارند در کشور بمانند بدهم: »حضورتان، می تواند فرصت های 

خیلی بزرگی را برایتان ایجاد کند.«

ملیکا هواسی 

1401مهندسی شیمی

 »توسعه فناوری« مأموریت اصلی 

ستاد است. درواقع نام این ستاد، به این 

جهت توسعه فناوری است که بتواند 

فناوری ها را رصد کند، اکوسیستم را 

شناسایی کند، سعی در احیای منابع انسانی 

داخل اکوسیستم داشته باشد و بحث های 

مهارت افزایی آن ها را پیگیری کند.

می توانم این تضمین را به علاقه مندانی 

 : که دوست دارند در کشور بمانند بدهم

»حضورتان، می تواند فرصت های خیلی 

بزرگی را برایتان ایجاد کند.«
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با همکاری پارک علم وفناوری شریف

خوشه سوم: 

زیست فناوری کشاورزی
خوشه به خوشه، چرخی در پارک علم و فناوری

پدربزرگ ها و مادربزرگ هایمان در زمان های قدیم 

که در باغ و زمین ش��ان میوه ه��ا و گیاهان رنگارنگی 

ب��رای م��ا می کاش��تند و در مهمانی ه��ا و دورهمی ها 

از م��ا پذیرایی می کردن��د، الکی نبود ک��ه این میوه ها 

بهتری��ن میوه های��ی ب��ود ک��ه دی��ده بودیم؛ چ��را که 

آن ه��ا هر س��ال بهتری��ن گیاه��ان و بذره��ا را ذخیره 

می کردن��د و ب��رای کاش��ت در س��ال بعد اس��تفاده 

می کردن��د. حت��ی ۸ ت��ا ۱۰ ه��زار س��ال پیش هم 

از اولی��ن س��ال های کش��اورزی، کش��اورزان 

اولیه ب��ا این کار ترکی��ب ژنتیکی محصولاتی 

را ک��ه می کاش��تند تغیی��ر می دادن��د. امروزه  

به همی��ن کار در ابعاد بیش��تر و گس��ترده تر 

ی��ا هم��ان  زیس��ت فناوری  پیش��رفته تر،  و 

بیوتکنولوژی می گویند؛ به عنوان یک بخش 

در علم و فناوری برای رفع مشکلات در تمام 

زمینه های تولید و فراوری کشاورزی استفاده 

می شود. از این فناوری در اصلاح گیاهان برای 

افزایش و تثبیت محصول، بهبود مقاومت در 

برابر آف��ات، بیماری ه��ا و چالش های��ی مانند 

افزای��ش ارزش غذای��ی  خش��کی و س��رما و 

کشت ها استفاده می شود.

بیوتکنول��وژی، ابزارهای جدیدی به دس��ت انس��ان 

می ده��د که ب��رای تش��خیص و درم��ان بیماری های 

گیاه��ی و حیوان��ی و همین ط��ور اندازه گی��ری و حفظ 

منابع ژنتیکی کاربرد دارد؛ ابزارهایی را هم در اختیار 

خود کشاورزان می گذارد که می تواند موجب ارزان تر و 

قابل مدیریت ت��ر ش��دن تولی��د ش��ود. مث��لا برخ��ی 

از محص��ولات بیوتکنول��وژی را می ت��وان ب��ه ش��کلی 

مهندس��ی ک��رد ک��ه علف کش های خاص��ی را تحمل 

کنند تا باعث ساده شدن و کارآمدتر شدن روش های 

کنترل علف های هرز ش��ود. بعضی از محصولات هم 

به گونه ای مهندسی شده اند که در برابر بیماری های 

خاص گیاهی و آفات حش��رات مقاوم باشند. این کار 

کنترل آفات را مطمئن تر و مؤثرتر می کند یا استفاده 

از آفت کش ه��ای مصنوع��ی را کاه��ش می دهد. این 

گزینه ه��ای تولید محصول، می تواند به کش��ورها 

کم��ک کن��د ت��ا تولیداتش��ان ب��ه تقاض��ای غ��ذا 

برس��د و درعین ح��ال هزینه های تولی��د را نیز 

کاهش دهند. ابزارهایی هم در بیوتکنولوژی 

کشاورزی مدرن وجود دارد که دانشمندان از 

آن ها برای فهم و دست کاری ساختار ژنتیکی 

موج��ودات اس��تفاده می کنند. واضح اس��ت 

ک��ه بیوتکنولوژی چیزی بیش��تر از مهندس��ی 

ژنتیک است.

در ای��ران هم تلاش های��ی در این زمین��ه انجام 

شده است. س��ازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 

کش��اورزی وزارت جه��اد کش��اورزی، نهاده��ای 

پژوهشی مانند پژوهش��گاه ملی مهندسی ژنتیک و 

زیست فناوری و پژوهشگاه بیوتکنولوژی کشاورزی 

ازجمل��ه نهاده��ای فع��ال در س��طح مل��ی هس��تند. 

درواقع، در چنین نهادهایی و همینطور در پارک های 

علم وفن��اوری ازجمله پ��ارک علم وفناوری ش��ریف، 

تجربی��ات منحصربه فردی در زمینه زیس��ت فناوری 

کش��اورزی وجود دارد. در پارک ش��ریف شرکت هایی 

مانند شرکت والی در حوزهٔ مکانیزاسیون فرآیندهای 

خط��وط  هوشمندس��ازی  و  ف��رآوری  و  س��ورتینگ 

تولی��د، ش��رکت خان��هٔ هوش��مند، ش��رکت ش��ریف 

اگروبات، ش��رکت اس��پیروزم ب��ا ایدهٔ مح��وری تولید 

و ف��رآوری جلبک اس��پیرولینا در مقی��اس انبوه برای 

مص��ارف حیوان��ی و انس��انی، ش��رکت س��ت پلت در 

زمین��هٔ ه��وش مصنوع��ی و رباتی��ک در کش��اورزی، 

ش��رکت فن رویش نوی��ن ویرا در ح��وزهٔ گلخانه های 
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هوش��مند و ش��رکت فن��اور لارو در زمین��هٔ پروتئی��ن

 جایگزی��ن ب��رای غ��ذای حیوان��ات و آبزی��ان، فع��ال 

هستند.

ــا پروژه هایش با آلمان حرف  ــان ت از زعفران های خراس

ــه در دوران  ــتار ک برای گفتن دارد؛ قصه دکتر هادی پرس

ــت فوق برنامه  ــدی فعالی ــه صورت ج ــجویی هم ب دانش

داشت و حالا عضو هیئت علمی شریف است، و شرکتش، 

پارس سنجش نوآور و مسیر تاسیس آن، ما را به دفترش 

کشاند تا از مسیر کارآفرینی او سر در بیاوریم. 

 قب��ل از ه��ر چی��ز، درب��ارهٔ ش��رکت و 

محصولاتش توضیح می دهید؟

فعالی��ت ش��رکت م��ا در ح��وزهٔ آنالیز س��ریع اس��ت. نام 

پارس س��نجش نوآور شریف هم برای ش��رکت، گویای 

همین است. ایدهٔ اولیه شرکت حول محصولات غذایی 

و کشاورزی برای تعیین اصالت آن ها بود. ابتدا تصمیم 

گرفتی��م که چند س��الی حول این موضوع در دانش��کده 

پژوه��ش کنیم. چ��ون اهل جنوب خراس��ان هس��تم و 

زعف��ران از کالاه��ای اس��تراتژیک آنجاس��ت و در دوران 

دانش��گاه هم روی آن تمرکز داشتم، در شرکت هم روی 

آن کار کردیم. ابتدا روی بخش نرم افزاری این دستگاه ها 

فعال شدیم. ریسک ها را پذیرفتیم و با یکی از همکاران 

دانش��گاه بهش��تی در اردیبهش��ت ۴۰۱ ش��رکت را ثب��ت 

کردیم. در پارک مس��تقر شدیم و کار جدی شد. اولویت 

اول کارکنان شرکت، دانشجویان خودم بودند.

اول بای��د دیتابیس ه��ای لازم ب��رای محص��ولات خاص 

ای��ران را می س��اختیم ک��ه در جهان وجود نداش��ت. لازم 

بود تا فضای سنجش و استانداردسازی محصولات را در 

ایران باب کنیم. در گام بعد تلاش کردیم با شرکت های 

س��خت افزاری محصول مش��ترک بس��ازیم. یک پروژهٔ 

سنجش��ی کیفی��ت آب با س��ازمان آب هم داش��تیم و به 

بهره برداری رس��ید. علی رغم اینکه چند س��ال پیش به 

اس��تادی که کار صنعتی ه��م می کند، دی��د خوبی وجود 

نداشت، اینکه هم زمان اس��تاد دانشگاه و مدیرعامل 

شرکت بودم، برای گرفتن پروژه های مختلف یک مزیت 

اساسی بود.

 آیا تا الان به فکر صادرات محصولات 

بوده اید؟

دربارهٔ زعفران بله. حدود 9۰٪ زعفران 

جهان در ایران تولید می ش��ود 

اس��تانداردهای  قاعدت��اً  و 

سنجش��ی را ه��م بای��د ای��ران 

تدوین کن��د؛ ولی هن��وز موفق 

ص��ادرات  ب��رای  نش��ده ایم. 

محص��ول، اول بای��د در داخ��ل 

ایران موفقیت داش��ته باش��یم 

و س��پس در قالب پروژهٔ مش��ترک 

در آلم��ان پیش برویم ک��ه از لحاظ 

قیمتی بسیار کمتر درمی آید. گلاب هم ممکن است؛ در 

کش��ورهای عربی در تولید عطر و غذا به شدت استفاده 

می شود.

 دوران دانشجویی شما به چه شکلی 

بود؟ چگونه کار به اینجا کشید؟

اگر تصمیم با من بود، دام پزشک می شدم؛ ولی در شیمی 
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دانش��گاه مشهد ادامه دادم و ارشد را در شریف شیمی

تجزیه خواندم. در س��ال 9۲ هیئت علمی شریف شدم 

و آرام آرام پروژه های��ی از س��ازمان های مختلف گرفتیم؛ 

فرصت ه��ای مطالعات��ی متعددی رفتم و کم کم مس��یر 

پژوهشی خودم را پیدا کردم و ایدهٔ تشکیل شرکت هم 

در این فرصت ها حاصل شد.

 در دوران دانشجویی کار فوق برنامه 

هم می کردید؟

بله. در دانش��گاه مش��هد، در انجمن علمی دبیر بودم. 

نشریهٔ علمی کیمیای دانش��کده چند سالی خواب بود 

و اولین شماره اش را تنهایی نوشتم تا رونق بگیرد. یکی 

از برنامه های اصلی ما بازدید از نمایشگاه کتاب تهران 

بود؛ هر سال در شکل یک اردوی چندروزه برگزار می شد. 

به رغم مخالفت اس��اتید با فعالیت های دانشجویی، 

من همچن��ان ادامه می دادم؛ در آینده خیلی 

به من کمک کرد. یک س��ال بعد از اینکه 

هیئت علمی ش��دم، مس��ئولیت 

برگزاری جش��ن فارغ التحصیلی 

ب��ه  را  می��لاد  ب��رج  در  ش��ریف 

عه��ده گرفتم و به عن��وان معاون 

دانشجویی و پژوهشی دانشکده 

و مدی��ر روابط عموم��ی دانش��گاه 

فعالیت کردم؛ پس در نهایت توصیه 

می کنم که حتماً کارهای فوق برنامه 

کنید تا مهارت و تخصص جذب کنید.

 کاره��ای فوق برنامهٔ چ��ه فایده هایی 

داشت؟

مهارت ارتباط گیری با افراد مختلف و ش��نیدن دیگران 

خیلی مهم اس��ت. تجربه کردن و س��ردوگرم چش��یدن 

انسان را معتدل می کند. کار دانشجویی شبیه پریدن از 

کوه با بانجی جامپینگ هست. کار پرریسکی است ولی 

می دانید که وصل هس��تید و خطری نیس��ت. دانشگاه 

مثل خانه اس��ت و این کارها ش��بیه نان خریدن اس��ت. 

ش��اید این کار خیل��ی موردعلاقهٔ ش��خصی نباش��د؛ اما 

بالاخره یکی باید آن را انجام دهد.

 تا الان به مهاجرت فکر کردید؟

این س��ؤال را همه روزه از من می پرس��ند! بله 

واقعاً ش��رایط گل وبلبل و خوب نیس��ت. 

م��ن مق��دار زی��ادی در رفت وآمد به 

خ��ارج هس��تم، حتم��اً خ��ارج از 

بس��یاری زمینه ها بهتر اس��ت؛ اما همیشه ما چیزهایی 

داری��م ک��ه آن ه��ا را طبیع��ی می دانی��م و به چش��ممان 

نمی آید؛ خانواده، دوس��تان و حتی بقالی سر کوچه! من 

می توانستم هیئت علمی نشوم و درآمد بیشتری داشته 

باشم؛ ولی زندگی غیر روزمره را ترجیح دادم، هنوز کارم 

را دوس��ت دارم و مفید هستم؛ احساس نمی کنم که به 

آخر خط رسیده ام.

به نظ��ر من مهم تری��ن عامل مهاج��رت، ع��دم توانایی 

پیش بین��ی آین��ده و عدم قطعی��ت در آن اس��ت. خیلی از 

دوستان و دانشجوهای من واقعاً دوست داشتند که در 

ایران باقی بمانند؛ ولی مجبور بودند که بروند.

 توصیه ای نهایی ای دارید؟

در هر محیطی هس��تید از تمام پتانس��یل آن برای رش��د 

خودتان استفاده کنید. هر چقدر 

ه��م محی��ط غیرایده آل��ی 

تصمیم��ات  در  باش��د؛ 

باید س��ریع به قطعیت 

رس��ید و چن��د برنامهٔ 

جایگزین هم داشت.

»بانجی جامپینگ از کوه«
مصاحبه با دکتر هادی پرستار، مدیرعامل شرکت پارس سنجش نوآور

 علم و فناوری  

محمدپارسا مساح

 1400 مهندسی کامپیوتر

متن های گذش��ته، ح��ال و 

آینده  ص�فحه علم وفناوری 

را در این آدرس بخوانید:



این شماره تقدیم می شود صاحبان صدای آرامش بخش لالایی بچگی هایمان که 

با شنیدن آوا و آهنگ آن به خواب می رفتیم. تقدیم می شود به صاحبان هنر انتقال 

معنا بدون استفاده از واژه ها، افرادی که با فشردن کلاویه های پیانو یا کشیدن 

آرشه روی سیم های ابزارهای موسیقی، جهان بینی و درک خود را از پدیده ها به 

ما منتقل می کنند. تقدیم می شود به آنکه در فهم صدا و نوا و آوا، به پیچیدگی های 

ساختار موج آن گرفتار نشده است و صدا را نه فقط برای درک ماهیت فیزیکی، 

بلکه برای فهم معنا و مفهومی که منتقل می کند، موشکافی می کند.

| تقدیم می شود به...  |

همین تلنگر ها 
مهم اند

بعض��ی زمان ه��ا و اتفاق��ات و ماجراه��ا 

یادآورن��د؛ گاه��ی هش��دارند و گاهی هم 

تلنگر.

اتف��اق غیرع��ادی و پیش بین��ی نش��ده و 

خ��ارج از روندی هم به حس��اب نمی آیند 

و از لاب��ه لای همین وقای��ع روزمره بیرون 

می آیند؛ اما خاصیت��ی دارند که می توانند 

موضوعی را به ما یادآوری کنند و ماجرایی 

را از پایین ترین نقطهٔ ذهن ما بالا بیاورند.

و  ت  ع��ا ضو مو ی��ن  مهم تر ز  ا یک��ی 

س��رمایه هایی ک��ه بی س��روصدا در ح��ال 

حرک��ت و ازدس��ت رفتن و تمام ش��دن 

اس��ت، نه س��رمایه و قدرت و آب��رو و... که 

»عمر« اس��ت که به قول آن عزیز، مثل ابر 

عبور می کند و ش��صت کس��ی هم خبردار 

نمی ش��ود و اگر نباشد موعدها و اتفاقات 

و تلنگرهایی ک��ه آن را به یادم��ان بیاورد، 

س��ال روی س��ال و روز روی روز می گ��ذرد و 

انگارنه انگار که در حال نزدیک ش��دن به 

م��رگ هس��تیم و پای��ان فرصتی ک��ه برای 

مفیدبودن و ارزشمند شدن در دنیا به ما 

داده بودند.

لحظ��هٔ تحوی��ل س��ال یک��ی از همی��ن 

تلنگرهاس��ت؛ فوت ک��ردن ش��مع روی 

کیک تولد هم یکی دیگر؛ اتفاقات کوچکی 

که همین روند را یادم��ان می اندازند و به 

خاطرمان می آورد که یک هشتادم یا یک 

هفت��ادم یا یک نودم یا ش��اید کمتر از این 

فرصت گذشت. در دانشگاه اما یک تلنگر 

دیگر ه��م به این موارد اضافه می ش��ود و 

سپری شدن عمر را یادمان می اندازد.

آن ه��م همی��ن ورود ورودی ه��ای جدی��د 

ب��ه دانش��گاه و اضافه ش��دن دورهٔ هزار و 

چهارص��د و چن��د به نس��ل های ش��ریف 

ک��ه باع��ث می ش��ود آن ه��ا ک��ه ت��ا دی��روز 

کوچک تری��ن نس��ل دانش��گاه بودن��د و 

برایش��ان هزار برنامه تدارک دیده ش��ده 

ب��ود، برای خودش��ان بزرگ تر به حس��اب 

بیایند و برنامه ریزی کند و سرگروه شوند 

و راهنمای کوچک ترها باشند.

این اتفاق��ات پرخاطره، اما یک درد و پیام 

هش��دار در پش��ت س��ر خودش دارد و آن 

اینک��ه علاوه بر عم��ر چند ده س��اله، یک 

سال از همین دوران ارزشمند دانشجویی 

گذشت و بالا و پایین کردن آنچه در این ۱۲ 

ماه سپری کردیم و ارزیابی اش، به احتمال 

زی��اد بتواند مس��یر بهتری ب��رای ماه ها و 

س��ال های آینده، پیش روی م��ان بگذارد. 

بازه ای از عمر که هرکس از آن عبور کرده، 

قسم می خورد و معتقد است و می گوید، 

آینده اش را در آن ش��کل داده و افتخارات 

و خوشحالی هایش را به تلاش هایش در 

آن دوران مدیون است و افسوسی هم اگر 

می خورد استفادهٔ کم از آن دوران است که 

دیگر برنخواهد گشت...

| در حاشیه |
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سید محمد امین سپیده دم

1401 ارشد سیاست گذاری

»یاد ایام«
بعدازظه��ر جمع��ه ای��ن هفت��ه 

۲۷ مه��ر، دانش��جویان قدیمی 

دانش��گاه ک��ه ام��روز هرک��دام 

ب��ه کار و زندگ��ی روزم��رهٔ خ��ود 

مش��غول اند و احتم��الاً هم��ه 

آن ها از فضای دانشگاه و درس 

دور ش��ده اند، یکب��ار دیگ��ر دور 

هم جمع می ش��وند تا ی��اد ایام 

قدی��م را در گردهمایی س��الانه 

فارغ التحصیلان زنده نگه دارند و به خاطره گویی و خوش گذرانی بپردازند. هرس��ال ورودی های 

یک دوره میزبانی این مراسم را قبول می کنند و تدارکات لازم را برای اجرای آن بر دوش خود قرار 

می دهند؛ امس��ال  هم قرار است ورودی های ۱3۵۵ دانش��گاه، میزبان این رویداد باشند و باید 

ببینیم چه کیکی برای برنامه امس��ال خواهند پخت. به هرحال اگر خواس��تید می توانید در این 

برنامهٔ انجمن فارغ التحصیلان که در سالن استاد جباری برگزار می شود شرکت کنید.

» شریف سلام«
 آخرین روز این هفته مصادف است با 

بزرگ ترین جشن سالانه دانشگاه. 

روی��دادی ک��ه در دل خ��ودش هم��ه 

ورودی ه��ای س��ال جدی��د را دور هم 

جم��ع می کن��د و در م��ورد ش��ریف و 

تاریخچه و اس��اتید و دانش��جویان و 

کلاس های درس و فرهنگ شریفی 

و... خلاص��ه هم��ه چی��ز ش��ریف، با 

دانش��جویانی ک��ه اولی��ن روزه��ای 

دانش��جو شدنش��ان است، صحبت می کند. اگر چه که بالا و پایین ش��دن های تاریخ اعلام نتایج 

کنکور سراس��ری، برنامه ریزی ها را برای تعیین روز دقیق ش��ریف س��لام سخت کرده بود، ولی در 

نهایت با اعلام نتایج از سمت سازمان سنجش، همه دست اندرکاران این برنامه که از حدود یک 

ماه پیش کارش��ان را ش��روع کرده بودند، آماده سازی جشن را نهایی کردند و حالا آمادهٔ استقبال 

از شما ورودی ها هستند.

| از شریف چه خبر|
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بعدقبل

این روزها که س��روصدای جایزه نوب��ل و برندگان آن به گوش 

می رس��د، س��فری به مهرم��اه ۸۶ کردیم؛ ایامی که پروفس��ور 

جوزف تیلور، برنده جایزه نوبل فیزیک به شریف آمد و در سه 

ش��ماره متوالی روزنام��ه؛ 39۴، 39۵ و 39۶ درب��اره اخبار او و 

حواشی آن کار شد.

پرفسور تیلور به خاطر کشف اولین پولسار جایزه نوبل 

۱993 را برنده شد، پولسارها نوعی خاصی از ستاره های 

نوترونی دوار ش��دیداً مغناطیس��ی شده هس��تند و تشعشع 

رادیویی قابل شناسایی از خود می فرستند. او با رصد پولساری، 

وجود تشعش��عات گرانش��ی را اثب��ات کرد و مق��دار و خواص 

آن ها را که توس��ط انیشتین پیش بینی شده بود را نشان داد. 

اس��تاد دانش��کده فیزیک پرینس��تون و عض��و آکادمی علوم 

آمریکا بود و برای دو روز به همراه یک هیئت عملی ۱۲ نفره از 

اعضای آکادمی ملی علوم و آکادمی ملی مهندس��ی آمریکا به 

دعوت دانش��گاه، به تهران آمده بود. از تحصیلات او در رشته 

فیزیک و ستاره شناس��ی در دانش��گاه هاورفورد که بگذریم، 

در MIT به عن��وان اس��تاد ستاره ش��ناس و مدی��ر رصدخان��ه 

رادیویی مش��غول به فعالیت شد. پس از مدتی به رصدخانه 

ملی رادیویی آمریکا رفت و جزئیات آن را می توانید در صفحه 

۶ ش��ماره 39۵ بخوانید که به زودی هم در سایت روزنامه به 

آدرس daily.sharif.ir ق��رار می گی��رد. »دانش��جویان ایرانی 

محصل در آمریکا بهترین دانش��جویان هستند؛ اما به دلیل 

تبلیغات��ی که علی��ه ایرانیان جری��ان دارد، تص��ور خارجیان از 

آنچه واقعاً در ایران می گذرد به خصوص در مراکز دانشگاهی 

متف��اوت با واقعیت اس��ت.« ای��ن جمله را تیلور ب��ه خبرنگار 

روزنامه گفت؛ مثل اینکه از آن زمان هم فضای تبلیغاتی ای که 

علیه ما وجود داشته است. پس از ورود تیلور و تیم همراهش 

به تهران با اس��تقبال رسمی ریاست و مسئولین دانشگاه در 

هتل اس��تقلال رفتند. س��پس راهی بومهن ش��دند و در آنجا 

ب��ا دس��تاوردها و تولی��دات تکنولوژی��ک محقق��ان ایرانی در 

زمینه های مختلف آشنا ش��دند. پروفسور تیلور در مصاحبه 

با خبرنگار روزنامه گفت ک��ه آگاهی از تحقیقات و پروژه های 

ف��وق مدرن انجام ش��ده در داخل همیش��ه تعجب خارجیان 

را به همراه داش��ته و در این چند روز بازدید دانشمندان 

آمریکای��ی از آزمایش��گاه ها و مراک��ز تحقیقات��ی ه��م 

می شد تعجب را در نگاه آن ها دید.

مث��ل اینک��ه پروفس��ور تیل��ور در دوران تحصیل در دانش��گاه 

فقط درس نمیخوانده و به فوتبال و بس��کتبال و... هم توجه 

می ک��رده، فعالیت ه��ای تحقیقات��ی اش را ب��ه ط��ور تخصصی 

پس از ورود به یک گروه تحقیقاتی ش��روع ش��ده اس��ت. او در 

سخنرانی که در جمع دانشجویان هم داشت نصیحت هایی 

به دانش��جویان کرد. او می گفت شما می توانید پرده از برخی 

رازه��ای جه��ان بردارد ی��ا یک تکنول��وژی جدید اب��داع کنید. 

تعداد خیلی کمی از ش��ما در س��نین ۱9 تا ۲۲ س��الگی مطمئن 

هستید که در شش هفت سال آینده شان واقعی واقعاً چه کاری 

می خواهند بکنند. اگر فرصت جدیدی به دست آوردید به سوی 

آن تغییر جهت دهید خیلی عاقلانه است که همیشه فکرتان 

را ب��از بگذارید و اجازه دهید فرصت ها و ایده های جدید از راه 

برسند. از تغییر نظرتان نترسید.

| برگی از تاریخ  |

سفر نوبلیست تیلور به شریف


